

朝陽科技大學 098學年度第2學期教學大綱
The social transition in modern China 近代中國社會變遷

當期課號	0078	Course Number	0078
授課教師	吳旭彬	Instructor	,
中文課名	近代中國社會變遷	Course Name	The social transition in modern China
開課單位	歷史與文明課群(日)	Department	
修習別	選擇必修	Required/Elective	Topics in History and Civilization
學分數	2	Credits	2
課程目標	一、以專題討論為重點，以了解近代中國轉變的脈絡。希望對近代中國歷史的發展有更深層的了解。 二、從中探索近代中國政治、社會、經濟、文化的轉變。	Objectives	1. This course aims at exploring the causes and the significance of the transition of modern China through a series of project discussion. 2. To explore the transition of political, society, economy, culture of modern China.
教材	自編講義及補充資料	Teaching Materials	additional materials
成績評量方式	期中考30% 期末考30% 報告15% 平時成績及課堂表現25%	Grading	Mid-term exam 30% Final exam 30% Paper 10% Student's involvement and attendance 25%
教師網頁	-		
教學內容	1.課堂介紹 2.傳統中國與近代世界秩序的衝撞(一) 3.傳統中國與近代世界秩序的衝撞(二) 4.西方文化的衝擊：傳教士與教案 5.西方文化的衝擊L：近代中國知識份子的變法思想 6.留學生與近代中國社會 7.傳統社會的解體：婦女地位的變化 8.傳統社會的解體：清末民初的武化現象 9.期中考 10.新興社會力量的崛起(一) 11.新興社會力量的崛起(二) 12.近代中國社會風俗的變化 13.清末民初的社會問題(一) 14.清末民初的社會問題(二) 15.新文化運動的內涵與影響(一) 16.新文化運動的內涵與影響(二) 17.近代中國的回顧與展望 18.期末考	Syllabus	1.Class introduction 2.The conflict between celestial Empire and modern world order(1) 3.The conflict between celestial Empire and modern world order(2) 4.Modern Chinese society and western culture(1) 5.Modern Chinese society and western culture(2) 6.The influence of returned student on modern Chinese society 7.The collapse of traditional Chinese society(1) 8.The collapse of traditional Chinese society(2) 9.Mid-term exam 10.The rise of newly and developing society power.(1) 11.The rise of newly and developing society power.(2) 12.The change of modern Chinese customs 13.The social problems in modern China(1) 14.The social problems in modern China(2) 15.The May Fourth Movement: Intellectual Revolution in modern China(1) 16.The May Fourth Movement: Intellectual Revolution in modern China(2) 17.Reviewing modern China 18.Final exam

尊重智慧財產權，請勿非法影印。